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Trobada a Galícia de regidors d'ERC i BNG de Terrassa i Vigo
Una delegado d'ERC de Ter¬

rassa, encapçalada pel nostre regi¬
dor Ramon Arribas, va ser convida¬
da a mitjans de febrer pel BNG de
la ciutat de Vigo a una trobada a
terres gallegues.

Els objectius de la reunió eren
ben clars: fomentar l'intercanvi

d'experiències entre dos grups
municipals que es troben a l'oposi¬
ció a les seves poblacions respec¬
tives però que, en les properes
eleccions municipals, han adoptat
el compromís de presentar progra¬

mes electorals amb una clara vo¬

luntat de govern. Així mateix, l'in¬
terès a conèixer in situ experièn¬
cies de govern municipal del BNG
i, en clau interna, les propostes de
funcionament d'una organització
en expansió.

Les relacions entre el BNG de

Vigo i ERC de Terrassa neixen del
contacte, internacional però frater¬
nal, entre gups municipals que

comparteixen realitats urbanes
prou similars: grandàries poblacio-
nals semblants, exagerats i -»

opimo

Jaume Oliveras

secretari de política municipal

Amb l'aprovació al Consell
Nacional d'ERC —l'octubre pas¬
sat— del reglament de confecció
de llistes, la nostra organització
inicià el compte enrera per a les
eleccions municipals del 1999.

Enguany, comencem el procés
de confecció del programa marc
electoral, així com el que apuntà¬
vem en el pla de treball de l'àrea
de política municipal: la confecció
de tres guies pràctiques sobre
temes municipals: urbanisme;
hisenda municipal; i funcionament
dels ajuntaments, amb els drets i
deures dels regidors.

Disposem d'una bona base
per començar a articular les nos¬
tres propostes programàtiques: el
document sobre el modeí territo¬

rial, sorgit de les jornades fetes a
Calella; les propostes sobre hi¬
sendes locals; així com les nos¬

tres propostes de Pacte Local.
També disposem del material que
s'ha anat el·laborant a partir de
les diferents jornades de tipus
sectorial: joventut, medi am-

Enfilant les eleccions municipals
bient... Però per a l'el·laboració
d'aquest programa marc, també
volem la col·laboració de tots i

totes vosaltres. L'experiència d'a¬
quests darrers anys als ajunta¬
ments per part dels alcaldes, regi¬
dors i regidores, tant des del go¬
vern com des de l'oposició, és un

bagatge fonamental per tal de pre¬

parar les nostres propostes per

aquestes eleccions.
A ERC tenim com objectiu pre¬

sentar-nos a aquestes eleccions
amb el nostre propi projecte i per
tant, amb les nostres sigles i el
nostre nom. Som lluny, doncs, d'a¬
ventures oliveraires, però al ma¬
teix temps, volem obrir-nos a la
col·laboració amb aquelles candi¬
datures independents de caràcter
nacionalista i progressista, que
amb les fórmules legals necessà¬
ries, vulguin col·laborar amb no¬
saltres, fet que ens permetrà su¬
mar esforços i augmentar la
presència en les institucions de
caràcter supralocal.

Les eleccions municipals de

1999 han de permetre a ERC es
consolidar-se com a tercera força
municipalista al Principat, amb
una presència equilibrada i força
extesa al territori. Treballarem per

elaborar el màxim de llistes possi¬
bles, però sense caure en l'error
de presentar llistes fantasmes —

aquelles on ni els propis candi¬
dats es poden votar— o llistes
fetes a darrera hora de forma pre¬

cipitada, que posen en perill la
seriositat del projecte. A hores
d'ara tenim al voltant de les 350

llistes segures, i el nostre objectiu
es arribar-ne a les 400. Aquestes
llistes, de ben segur, respondran
a la realitat i representaran l'a¬
venç i la consolidació d'ERC.

Alguns dels objectius marcats
són: recuperar la nostra presència
a l'Ajuntament de Barcelona;
entrar en aquelles grans ciutats
on vam quedar a les portes el
1995, —com Tarragona, Badalo¬
na, Mataró o Sabadell—; recupe¬

rar la presència a les diputacions
de Barcelona i Girona i entrar a les

de Tarragona i Lleida; incrementar
la nostra presència a l'estratègica
àrea metropolitana de Barcelona;
assolir representació a totes les
capitals de comarca; reforçar les
actuals alcaldies d'ERC; i aug¬
mentar el nombre total de regido-
ries i alcaldies.

Lluny de les grans consignes
polítiques, les eleccions munici¬
pals són un gran marc per fer arri¬
bar a la ciutadania, propostes
sobre els temes que afecten la
vida quotidiana: l'habitatge, la pla¬
nificació urbanística, la creació
d'ocupació, la participació ciuta¬
dana, el medi ambient,...

Aquestes eleccions són per a
ERC una bona prova per a demos¬
trar la voluntat sorgida del nostre
22è Congrés Nacional: articular
l'esquerra nacional amb propos¬
tes útils per a tota la societat.
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Trobada a Galícia de regidors d'ERC i BNG
de Terrassa i Vigo

recents creixements urbanístics,
no reconeixement administratiu de

la seva capitalitat i la presència de
forces d'esquerra nacional en els
seus consistoris.

Qüestions com la descentralit¬
zació de l'administració municipal,
la participació ciutadana, les políti¬
ques municipals d'habitatge, els
criteris de revisió dels PGOU, els
vivers d'empreses, les relacions
entre grup municipal i comitè polí¬
tic i els canals de comunicació

entre la ciutadania van ser alguns
dels temes tractats. L'experiència
de govern (en el mandat anterior) i
d'oposició, juntament amb l'expan¬
sió del. BNG, en el marc d'una ciu¬
tat amb un fort desarrelament

social són elements de gran
interès per a la realitat política
catalana.

La visita a Allariz, un municipi

de 5.000 habitants, de la província
d'Ourense, demostrà perquè ha
esdevingut el màxim referent muni-
cipalista de l'esquerra nacional-
gallega. L'eficàcia de la gestió es
confon amb la imaginació de les
propostes. L'agosarament de les
iniciatives funcionals i estètiques,
de rehabilitació patrimonial, es
combina amb una proposta reeixi¬
da de desenvolupament endogen i
sostenible, capaç de capgirar els
moviments migratoris. I,a visita a
Allariz no decep.

Reunions amb la direcció

municipalista nacional del BNG i
l'assistència a una manifestació

antifraguista sota el lema «Pels
drets fonamentals» a Santiago de
Compostel·la, van estar algunes
de les altres actuacions en les

quals va intervenir la delegació
terrassenca.

Els ajuntaments volen
participar en la gestació
d'un nou servei
d'ocupació català

La FMC ha adreçat una carta
al conseller de Treball de la Gene¬

ralitat de Catalunya, Ignasi Farre-
res, demanant la participació dels
governs locals en les negociacions
que manté amb els agents socials
sobre temes d'ocupació, especial¬
ment pel que fa a la gestació del
nou servei d'ocupació un cop
transferit l'INEM a la Generalitat.

ERC, IC i PSC han elaborat una
declaració conjunta sobre políti¬
ques d'ocupació. Per tal d'explicar
el contingut d'aquesta declaració
dirigents d'aquests partits es van
reunir, el tres de març passat, amb
una representació de la direcció de
la FMC. Per part d'ERC van anar-hi
el secretari general, Josep Lluís
Carod-Rovira, i el secretari de Polí¬
tica Municipal, Jaume Oliveras.

El govern espanyol
exporta ¡'«himno»
als ajuntaments catalans

El govern espanyol ha editat
milers de partitures i discos com¬

pactes amb l'«himno nacional» que
ha començat a repartir als 8.077
ajuntaments de tot l'Estat.

Al Principat, els 944 ajunta¬
ments i alguns consells comarcals
han rebut un comunicat en què-
se'ls ofereix la gravació. Altres
organismes han rebut directament
el CD sense ser consultats prèvia¬
ment.

L'excusa per a una operació
tan barroera i costosa econòmica¬

ment és que els ajuntaments
necessiten I'«himno» per si els reis
mai han de presidir cap acte al
municipi.

Des d'ERC es refusa aquest
acte espanyolitzador del govern
del PP i s'insta els ajuntaments
que hagin rebut el CD a retornar-lo.

Propostes per al Pacte Local (II):
Les cartes municipals

La proposta de pacte local
d'ERC planteja l'extensió del rè¬
gim de carta, en determinades
condicions, a un conjunt d'ajunta¬
ments, més enllà de Barcelona.
L'actual regulació de règim local
preveu un règim específic per a
Barcelona, al qual cal afegir l'es-
pecificitat metropolitana. A la ve¬

gada, hi ha una genèrica previsió
de municipis de règim especial
(muntanya, turístic, industrials, i
històrico-artístics) que no ha estat
desenvolupada per reglament, i
només parcialment utilitzada.

Des d'ERC, proposem la pro¬

mulgació d'una llei general de car¬
tes municipals que permeti que

les grans ciutats, juntament -si
cal- amb poblacions veïnes més
petites molt lligades a la principal,
puguin rebre una sèrie de com¬

petències delegades que perme¬
tin una miilor gestió, més acosta¬
da a la ciutadania. La llei hauria

de fixar les condicions mínimes de

població, i els procediments per
acollir-se al règim de carta, sem¬

pre basats en la lliure voluntat de
les poblacions afectades. A la
vegada, hi hauria la llista de com¬
petències delegables, els meca¬
nismes generals de coordinació,
etc, i el procediment per tal que

cada ciutat formules la seva prò¬
pia carta municipal. I finalment,
però no per això menys important,
establir els mecanismes de

finançament d'aquestes noves

competències, no fos cas que,
com malauradament passa molt
sovint, els ajuntaments es trobes¬
sin amb una sèrie de competèn¬
cies sense recursos per a exercir¬
ies.

Aquesta proposta és desenvo¬
lupament del document sobre
organització territorial aprovat al
consell nacional d'ERC del dia 4

de juliol del 1997, en la mesura

que és una proposta concreta
basada en els principis de munici-

palisme a la carta, de baix a dalt.
Des d'ERC, entenem que no resul¬
ta discriminatori oferir règims dife¬
renciats a realitats diferenciades.

No podem pretendre que la unifor¬
mitat actual resulta justa ni pràcti¬
ca per a la resolució dels proble¬
mes, cada cop més complexos,
que hi ha en la vida municipal.

I, a la vegada, la via comarcal,
també basada en la uniformització

i en una concepció municipal de
dalt a baix, ha demostrat el seu
esgotament i la incapacitat de
donar sortida a aquests proble¬
mes. Pensem que la simplificació
que suposaria, per a grans unitats
urbanes —Tarragona, Sabadell,
Terrassa, Reus— gestionar direc¬
tament l'ensenyament, o majors
competències urbanístiques, o la
gestió directa de plans d'habitat¬
ge. Les ciutats són majors d'edat,
i han dé poder resoldre els proble¬
mes quotidians de la gent.

Per tant, això suposaria tam¬

bé la revisió del paper dels con¬
sells comarcals, a fi de reajustar-
lo a la prestació de serveis a mu¬

nicipis petits, amb mitjans insufi¬
cients. Que el consell comarcal es
pugui dedicar a aquestes necessi¬
tats, dimensionant racionalment
els seus serveis, deslliurat dels
problemes de les capitals, que no
necessiten d'aquests serveis, li
suposarà una major eficiència en
benefici de tots.

Cal aprofitar el moment de la
discussió de la Carta Municipal de
Barcelona per a introduir aquests
criteris. La Carta, tal com està
projectada actualment, implica la
modificació d'un conjunt de lleis
sectorials. Fem, doncs, un pas en¬
davant, i modifiquem-les en un
sentit generós, que puguin acollir-
s'hi el dia de demà, aquestes ciu¬
tats mitjanes, capitals regionals
de Catalunya, i que conformen un
sistema de ciutats imprescindible
per a l'equilibri del país.
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Els regidors d'ERC
pel desdoblament de l'Eix Transversal

El 21 de març va tenir lloc, a
Santa Maria d'Oló, la «Trobada de
regidors I regidores de l'Eix Trans¬
versal» d'ERC. La Jornada, anava

adreçada a tots els grups munici¬
pals i seccions locals de pobla¬
cions per on passa l'Eix, o que hi
són properes.

S'hi van presentar dues po¬

nències, sobre «Impacte econòmic
i demogràfic de l'Eix», a càrrec de
Ramon Arribas, regidor d'ERC a

l'Ajuntament de Terrassa, i «Políti¬

ques de reequilibri territorial», a

càrrec de Robert Casadevall, geò¬
graf, que analitzaven els efectes
de l'Eix i les possibilitats i necessi¬
tats a partir d'ara per al reequilibri
territorial.

Per altra banda, el diputat Jo¬
sep Huguet, va presentar un pri¬
mer paquet d'iniciatives parlamen¬
tàries relacionades amb l'Eix, de
cara a assegurar una millor planifi¬
cació del territori per tal que el seu
impacte no sigui negatiu, alhora

que va reclamar-ne el desdobla¬
ment.

Finalment, Xavier Sàez, vicese-
cretari general de Política Munici¬
pal, va presentar les conclusions
de la jornada, que reclamen la con¬
tinuïtat de polítiques d'equilibri ter¬
ritorial, enteses com una política
transversal del govern, i entenent
l'equilibri com la no discriminació,
en termes de renda, oportunitats i
qualitat de serveis, per motius de
situació geogràfica.

La Comissió Europea elabora l'Agenda 2000
La Comissió Europea ha adop¬

tat recentment la comunicació

Agenda 2000: per a una Europa
més forta i més gran, dirigida al
Parlament Europeu, als estats
membres ¡'també aquells que són
candidats a ingressar-hi.

Es. tracta d'un projecte que
conté l'estratègia i les grans línies
d'orientació per al desenvolupa¬
ment de les polítique.s de la UE en
el període 2000-2006 i el marc
financer que les ha de fer possi¬
bles. El document, coincidint amb
l'acabament del període financer
en curs (1993-1999), en proposa
un de nou —conegut com a paquet
Santer— que contempla el cost de
la reforma de la política agrària, el
manteniment de la prioritat de la
cohesió econòmica i social, la po¬

tenciació de les actuacions inter¬

nes que puguin afavorir el creixe¬
ment i l'ocupació, el desenvolupa¬
ment de l'ajut a la preadhesió dels
estats candidats a entrar a la UE, i
sobretot l'impacte que pot tenir la
seva ampliació.

El manteniment de les políti¬
ques regionals i la solidaritat euro¬
pea, farà augmentar el pressupost
adreçat a la política estructural,
que passarà dels 200.000 milions
d'ecus del període anterior a
275.000 en la nova etapa finance¬
ra, dels quals 45.000 es reserva¬
ran per a l'ampliació.

Els fons estructurals europeus

patiran alguns canvis amb l'objec-
tiu de simplificar-los, concentrar-
los I fer-los més eficaços. Així, el
nombre actual d'objectius es re¬

duirà i passarà dels set actuals a
només tres, dos dels quals seran

regionals i l'altre horitzontal —fo¬
namentat en els recursos hu-

'mans—. El primer eix es dedicarà
a les zones menys desenvolupa¬
des de la UE, el segon a les que
tenen necessitats de restructura-

ció —en els sectors de la indús¬

tria, els serveis, la pesca o l'agri¬
cultura— i el tercer a fomentar a

tot el territori accions per a l'ocu¬
pació, la formació i l'educació.

Tot plegat pot tenir un impacte
notable a Catalunya perquè força
zones del país deixaran de rebre
els ajuts de la UE a partir de l'en¬
trada en vigor dels rious criteris de
selecció. Amb tot, almenys durant
un període transitori, continuaran
rebent un ajut limitat.

Sentència judicial
contra les bonificacions
de la Generalitat
a les concessionàries
d'autopistes

El Tribunal Suprem ha dictat
una sentència per la qual anul·la
les bonificacions del 95% de l'IBi

concedides per la Generalitat a la
concessionària AUTEMA donant

així la raó a un recurs presentat
per la Federació de Municipis de
Catalunya (FMC).

La sentència resol una contra¬

dicció existent en la regulació de
la bonificació de l'IBI a què tenien
dret les concessionàries. I és que

mentre la llei d'autopistes de
1972 establia una bonificació

variable de fins al 95% de base

imposable, l'article 263 TRRL
configurava una bonificació fixa i
automàtica del 95% sobre la

quota. Aquestes regulacions, con¬
tradictòries entre elles, eren abso¬
lutament incompatibles en la pràc¬
tica. El Suprem estableix ara que
l'única regulació aplicable és la
llei d'autopistes. Una llei, indica la
sentència, que reconeix la com¬

petència de la Generalitat en la
matèria però que en cap cas no li
concedeix la competència exclusi¬
va per atorgar la bonificació d'un
tribut local com és l'IBI, que és de
caràcter estatal. Per poder atorgar
aquesta notificació la Generalitat
necessitava un informe previ vin¬
culant del ministeri d'Hisenda, la
manca del qual provoca la nul·litat
de l'atorgament de la bonificació.
L'abast doctrinal de la sentència

és el següent:
a) Només té aplicació a les

autopistes de la Generalitat, no

pas a les autopistes estatals de
Catalunya.

b) Els assumptes pendents en
el Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya (TSJC) s'hauran de
resoldre d'acord amb la sentència

del Tribunal Suprem.
c) Els ajuntaments afectats

amb liquidacions fermes no pres¬

crites (de 1994 a 1998) podran
revisar-les d'ofici i reclamar els

imports de les bonificacions no

recaptades a les empreses con¬
cessionàries.
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4 abrü Jornada sobre polítiques d'habitatge
Foment de Terrassa (carretera de Martorell, 95)

9.30
10.00
10.15
10.45
11.00
11.30
11.45
12.00
12.30
14.00
16.30

17.00
17.15

18.15

Recepció i lliurament de documentació
Obertura i presentació de les jornades. Ramon Arribas, regidor d'ERC a Terrassa
El pla d'habitatge 1998-2000. Francesc Patris, arquitecte
Debat
Urbanisme i habitatge, Robert Casadevall, geògraf
Debat
Pausa
Presentació del Pla d'Habitatge d'ERC. Josep-Lluís Carod-Rovira, secretari general d'ERC
Visita a una promoció pública d'habitatges de Terrassa (Roc Blanc, 2)
Dinar

L'experiència de rehabilitació del nucli antic de Manresa.
Josep Armengol, gerent del Foment de Rehabilitació Urbana de Manresa, SA
Debat

Experiències en promoció d'habitatges
Manuel Moreno, president de la Federació d'Associacions de Veïns d'Habitatge Social de Catalunya
Jordi Pinart, regidor d'Urbanisme d'Argentona
Josep Palomino, Qualitat Habitatges, Cooperativa d'habitatges d'UGT de Catalunya
Josep Martí, Cooperativa d'habitatges SOGEUR
Cloenda

Canvi de regidors
a Sant Cugat del Vallès i el Papiol

El regidor d'ERC a Sant Cugat
del Vallès, Jaume Busquets, ha
plegat del seu càrrec per motius
personals. Busquets, que va

encapçalar la llista com a indepen¬
dent, ha ingressat a ERC com a
militant. El nou regidor d'ERC a la
població és el número dos de la

Informe sobre
els consells comarcals

La Secretaria de Política

Municipal està elaborant un Infor¬
me sobre el funcionanent dels con¬

sells comarcals en els quals ERC
té representació, tant a l'equip de
govern com a l'oposició. Aquest
informe es basa fonamentalment

en el coneixement que tenen de
cada realitat concreta els diferents

portaveus d'ERC als consells
comarcals. Els resultats obtinguts
a través de l'enquesta es donaran
a conèixer oportunament.

llista, David Sempere, de vint-i-set
anys.

Per altra banda, el regidor
d'ERC al Papiol, Ernest Pina, ha
abandonat el càrrec, també per

motius personals. El seu substitut
és el número dos de la llista, Joan
Casadesús, de vint-i-dos anys.

La Secretaria de Política
Municipal ja té adreça de
correu electrònic

Des de mitjans de març la
Secretaria de Política Municipal ja
disposa d'adreça de correu elec¬
trònic: municipals@erc-cat.org

La Secretaria sol·licita a tots

els alcaldes, regidors i grups muni¬
cipals d'ERC que disposin també
d'adreça de correu electrònic prò¬
pia que la comuniquin per tal d'e¬
laborar un cens el màxim d'ex-

haustiu possible amb vista a futurs
intercanvis.

documentació disponible
a la Secretaria de Política Municipal

©> Disposem d'una moció sobre el dret a una mort digna presen¬
tada pel grup municipal d'ERC a Sant Joan Despí. La moció, que té un
text genèric apte per ser presentat a qualsevol altra població, es fona¬
menta en l'adhesió al manifest promogut per l'Associació Pro Dret a
morir Dignament (DMD) amb motiu del traspàs del tétraplégie gallec
Ramon Sampedro. El manifest esmentat s'adjuntarà amb el text de la
moció.

©> Hi ha a disposició un text complet de la I Jornada de
Normalització Lingüística a l'Administració Local, organitzada a Vic, el
novembre passat, pel Consorci per a la Normalització Lingüística. El docu¬
ment inclou aportacions d'Alfons Giol, secretari de l'Ajuntament de
Manlleu; Lluís Jou, president del Consorci de Normalització Lingüística i
director general de Política Lingüística de la Generalitat de Catalunya;
Isidor Marí, director d'estudis d'Humanitats de la UOC i exsubdirector
general de Política Lingüística de la Generalitat de Catalunya; i Jaume
Portús, gerent del Consell Comarcal d'Osona.

©> Disposem també d'un dossier informatiu sobre ei manteniment
de façanes i edificis. El text inclou, entre altres materials d'interès, la
campanya del Col·legi d'Arquitectes de Catalunya titulada «A casa ens
cuidem. Cuidar és millorar. Revisem i mantenim els nostres edificis».

L'objectiu principal d'aquesta campanya és aconseguir augmentar la
conscienciació dels ciutadans sobre els avantatges de mantenir els edi¬
ficis i trencar amb el vell esquema que casa nostra comença a l'entrada
del pis de cadascú.
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